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Forsiden
I FKS-Odense afviklede man 
det første af Firmaidrættens 
etapeløb i april.
Foto. Niels Nyholm.

Sammenhæng
efterlyses

Det årlige formandsmøde viste, at mange sammenslutninger gerne 
vil følge forbundets opfordring til at sætte nye aktiviteter igang.

Firmaidrættens Familiedag fik et tordnende ja med på vejen, og der 
er ingen tvivl om, at dette arrangement bliver en realitet, ihvertfald 
på kredsplan. Der sporedes også en generel tilfredshed med mange af 
de nye aktiviteter, forbundet forsøger at sætte igang. Men ikke alt var 
roser.

Mange sammenslutninger har problemer med manglende facilite
ter. Et nyt forslag fra Nykøbing F. Firmasport om oprettelsen af en 
halfond fik ikke den store opbakning på formandsmødet. I Nykøbing 
F. Firmasport savner man sammenhæng mellem forbundets tiltag og 
sammenslutningernes muligheder. Forbundet bruger for mange res
sourcer på nye aktiviteter, der ikke kan følges op på grund af mang
lende faciliteter.

Formændene fik en utvetydig opfordring på formandsmødet til at 
sende ledere på familieidrætslederuddannelsen, og nogle formænd 
har allerede fulgt opfordringen, men langt fra nok.

Aktivitetsudvalget er bange for, at kampagnen for familieidrætsle
deruddannelsen er strandet i sammenslutningerne, og håber på mere 
opbakning omkring kampagnen rundt om i landet. Hvis man selv me
ner, at der mangler kreativitet i sammenslutningen, er familieidræts
lederuddannelse en oplagt løsning.

John Thrane.

Familieidrætten i DFIF fik et ordentligt løft opad, da Nordjyllands Idrætshøjskole afholdt det 
første kursus for familieidrætsledere. Foto. Lars Kjær Larsen.

2



Firmaidræt

A f John Thrane 
Redaktør Bud efter DFIF

den har der været meget 
stille omkring FMI, og DIF 
og kulturministeriet har 
været meget utilfredse med 
den måde, organisationen 
har kørt på. FMI uddeler 
hvert år omkring 1 million 
kroner til alternative aktivi
teter og idræt om dagen-pro
jekter. På opfordring fra 
Kulturministeriet har DFIF 
nu overtaget formandskabet, 
og tanken er, at DFIF’s for
mand Tage Carlsen og 
DFIF’s aktivitetskonsulent 
Alice Rasmussen skal gå ind 
aktivt og præge organisatio
nens arbejde.

Interesse fra øst
De sidste par års politiske 

omvæltninger i Europa har 
også afsmitning i idrættens 
verden. I takt med tøbrud
det i øst, vises der derfra 
større og større interesse for 
et samarbejde mellem bred
deorganisationerne.

Polen er således netop 
blivet optaget i EFCS, den 
europæiske firmaidrætsorga
nisation, og et nystartet un
garsk fritids- og motionsfor
bund deltager som 
observatør ved Euro-sports- 
festivalen i Norrköping den 
6.-9. juni.

På den hjemlige front har 
Idrættens Fællesråd som be

kendt været tæt på en op
løsning, fordi Dansk Idræts- 
Forbund ønskede at nedpri
oritere Idrættens Fællesråds 
status til et uformelt samtal
eforum, en beslutning de tre 
andre idrætsorganisationer 
ikke ikke kunne tilslutte sig, 
nu hvor man står overfor en 
revision af Tips- og lottolo
ven. DFIF overtog også her 
formandskabet for Idrættens 
Fællesråd, og siden har mø
deaktiviteten været stor.

Særstilling
Fra politisk side, og ikke 

mindst fra skatteminister 
Anders Fogh Rasmussen, er 
det blevet fremført, at idræt
ten har fået for mange 
penge. Idrætslivet kan ikke 
fortsat regne med at indtage 
en særstilling i fordelingen 
af overskuddet fra Tips- og 
lotto. Idrætten må i stedet 
søge fra år til år på lige fod 
med kulturlivet, siger An
ders Fogh Rasmussen.

En sådan model vil idræt
ten ikke kunne leve med, og 
derfor er det vigtigt, at Id
rættens Fællesråd står sam
men i de kommende vigtige 
forhandlinger med kulturmi
nisteriet og de politiske par
tier.

På det største formandsmøde i forbundets 
historie, kunne formand Tage Carlsen byde 
velkommen til en ny sammenslutning, 
Ebeltoft Firma Sport.

Man fik ikke det bestilte møde
lokale om lørdagen, og de 

over hundrede mødedeltagere 
måtte tage til takke med noget 

trange forhold i hotellets 
restaurant. Foto. -jt.

Formandsmødet er tradi
tionen tro det forum, hvor 
nye tiltag fra forbundets side 
bliver sendt til kritisk høring 
hos sammenslutningsfor- 
mændene. På dette møde 
stod Firmaidrættens Fami
liedag samt strukturudval
gets oplæg til strukturæn
dringer øverst på dagsorde
nen, men et andet vigtigt 
punkt var også en oriente
ring om forbundets virke in
ternt og eksternt. Meddelel
serne viste, at der i høj grad 
er bud efter DFIF som sam
arbejdspartner i dansk id
rætsliv, men det rejste også 
enkelte kritiske kommenta
rer fra forsamlingen.

Dansk Motionsfor
bund ind under DFIF

DFIF er inde i en positiv 
udvikling. Forbundet tæller 
nu 208.000 medlemmer for
delt på 7040 firmaklubber, 
og der er flere på vej. Det 
seneste skud på stammen er 
Ebeltoft Firma Sport, og i 
Ribe er man på vej med stif
tende generalforsamling i 
maj måned.

Dansk Motionsforbund 
(DMF) har længe næret øn
ske om at komme ind under 
mere organiserede forhold. 
Alt er nu faldet på plads i 
forhandlingerne, og såfremt 
repræsentantskabsmødet i 
november giver grønt lys, vil 
DMF fra årsskiftet optræde 
som en selvstændig søjle un
der DFIF, med samme sta

tus som en bysammenslut
ning. Med 10.000 medlem
mer retter DMF sine aktivi
teter mod samme målgruppe 
som DFIF.

Også en anden stor bred
deorganisation har vist in
teresse. Dansk Arbejder Id
ræt (DAI) er idag en 
specialorganisation under 
Dansk Idræts-Forbund, og 
tæller ca. 70.000 medlem
mer. I lyset af den vedva
rende debat omkring sam
menlægninger af bredde 
organisationerne, føler både 
firmaidrætten og arbejderid
rætten, at der er behov for 
at holde hinanden oriente
ret, således at man kan have 
et konkret udspil klar fra 
begge organisationers side, 
hvis politikerne gør alvor af 
den megen tale om sammen
lægning af de fire idrætsor
ganisationerne til én stor.

DFIF overtager 
formandskab

Foreningen til fremme af 
motion og idræt (FMI) blev 
nedsat for omkring ti år si
den af DIF, LO og DAI. Si
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Ja til Firmaidrættens
Familiedag

En arbejdsgruppe nedsat 
af DFIF med styrelsesmed
lem Kurt Petersen i spidsen, 
har igennem længere tid ar
bejdet med et idekatalog til 
Firmaidrættens Familiedag. 
Det var med nogen spænd
ing, at gruppen fremlagde 
resultatet på formandsmø
det i Korsør den 20.-21. 
april.

Arrangementet skal mar
kedsføres overfor familien 
under navnet Firmaidræt 
uden grænser. Formændenes 
svar var et klart og tydeligt 
ja til ideen.

Arbejdsgruppen har ud 
over Kurt Petersen bestået 
af forbundskonsulent Jør
gen Rasmussen, Erik 
Haubro, Leif Rasmussen og 
Jens Boe.

Ideen bag Firmaidrættens 
Familiedag er, at få familien 
inddraget i aktiviteterne i 
bysammenslutningerne, der 
som hovedregel mest bygger 
sine aktiviteter på de tradi
tionelle idrætsgrene, hvor 
familien ofte overses.

Fire aktivitets
platforme

Målgruppen for Firma
idrættens Familiedag er fa
milien i bred forstand, og 
d.v.s. både kernefamilien, 
bedsteforældre, nære slægt
ninge og venner, bekendte 
og deres børn. Med andre 
ord, dem man kan lide at 
være sammen med.

Selve kataloget baserer 
sig på fire aktivitetsplat
forme, hvor den første inde
holder underholdende og 
kunstnerisk betonede akti
viteter såsom gøgl, cirkus, 
teater, fagenes fest-aktivite
ter, sportstivoliaktiviteter 
m.v.

Den anden platform skal 
bestå af kreative og natur
oplevende aktiviteter som 
for eksempel naturbingo, 
skattejagt, stenalder-/jernal- 
derbopladser, bygning af 
tømmerflåde m.v.

Den tredie aktivitetsplat
form skal bestå af fysiske 
tests, naturgolf, pudekamp 
på planke, forskellige bold
lege, fiskeri, unihoc, fresbee- 
golf og meget mere. Den 
fjerde og sidste aktivitets
platform skal bestå af ekspe
rimenterende motionsaktivi
teter, hvor deltagerne 
igennem teoretiske oplæg og 
foredrag samt workshop- 
lignende arbejde skal nå 
frem til mulige motionsakti
viteter, der kan indpasses i 
90’ernes firmaidrætstilbud.

Rettet imod sammen- 
slutninger/kredse

Arrangementerne tænkes 
markedsført under navnet 
Firmaidræt uden grænser, og 
arrangørerne skal være en 
sammenslutning eller en 
kreds, og i første omgang 
har arbejdsgruppen tænkt

sig en turnusordning i lighed 
med landsstævnerne.

På formandsmødet blev 
arbejdsgruppens oplæg lagt 
ud til gruppearbejde, hvor 
formændene var inddelt ef
ter kredse. Arbejdsgruppen 
ønskede her svar på ni kon
krete spørgsmål, bl.a. om 
der kunne rekrutteres nye 
igangsættere. Hvilket tids
punkt på året, varigheden af 
arrangementet samt en 
eventuel turnusordning.

Den efterfølgende ple
numdiskussion viste, at der 
var stor interesse for at ar
bejde videre med ideerne. 
Den overvejende stemning 
var, at Firmaidrættens Fami
liedag skulle realiseres på 
kreds- eller landsdelsplan, 
idet mange mente, at det 
ville blive for stor en mund
fuld for en sammenslutning 
at realisere selv. Formænd
ene lagde her vægt på, at 
Firmaidrættens Familiedag 
kunne styrke samarbejdet i 
kredsen, men man var også 
bange for, at man i sammen
slutningerne manglede de 
kreative kræfter der skal til

Et forfriskende indslag om lør
dagen var den lille happening, 
som familieidrætsudøvere fra 
Slagelse lavede. Børn og 
voksne indvaderede mødelo
kalet og sang en lille familie
idrætssang for formændene. 
Formålet var at provokere for
mændene til at sende flere le
dere på familieidrætslederkur
sus.
Foto. -jt.

for at få arrangementerne 
op at stå. Derfor så man 
gerne, at der blev åbnet mu
lighed for, at man kunne 
købe sig til kreativ assi
stance.

Aktivitetsudvalget 
skal involveres

Formand for arbejds
gruppen har været styrelses
medlem Kurt Petersen, og 
han var særdeles tilfreds 
med den positive modta
gelse.

- Vi vil nu gå igang med 
at efterbehandle gruppernes 
svar, og det er tanken at det 
skal udmønte sig i en rap
port, som vi vil overdrage til 
aktivitetsudvalget. Det 
næste udspil ligger her, siger 
Kurt Petersen.

- Jeg mener, at Firma
idrættens Familiedag er et 
glimrende supplement til 
idrætsafdelingens landsstæv
ner, og det er mit håb, at 
den positive modtagelse på 
formandsmødet vil bære 
frugt inden længe, slutter 
Kurt Petersen.

■jt-
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Forslag om halfond
- Jeg savner sammenhæng 

mellem de ting som forbun
det gerne vil have os til at 
gøre, og det som vi har mu
lighed for, sagde Peter 
Hurwitz, Nykøbing F. Fir
masport, i sin motivation for 
oprettelsen af en halfond, 
hvor midlerne ikke skal til
bagebetales, og han fort
satte:

- Vi ønsker som hovedre
gel, at så mange midler som 
muligt fra tips- og lotto an
vendes ude i sammenslutnin
gerne, der er forbundets 
græsrødder. Vi har gennem 
nogle år været vidne til den 
udvikling, at de øgede mid
ler fra tips- og lotto er ble

vet anvendt til at styrke for
bundets aktiviteter. Samtidig 
er der med den nye folkeop
lysningslov sket en skær
pelse af konkurrencen om, 
at få kommunale bygninger 
og anlæg stillet til rådighed, 
således at de små sammen
slutninger idag er presset 
med hensyn til faciliteter.

- Et særligt problem er de 
steder, hvor hallerne er ejet 
af andre idrætsorganisatio
ner, og hvor firmasporten le
jer sig i. Hvis kommunerne 
beskærer tilskuddene, vil 
hallerne favorisere deres 
egne idrætsafdelinger med 
hensyn til haltimer.

- Så hvorfor ikke betale

til sig selv i egen hal? Man 
kan ikke bruge flere res
sourcer på nye aktiviteter, 
når man ikke kan huse folk, 
sagde Peter Hurwitz, der 
stillede følgende forslag:

1) Oprettelse af en hal
fond til bygning af idræts
haller eller lignende i sam
menslutningerne.

2) Der nedsættes et ud
valg til at udarbejde vedtæg
ter for halfonden, til frem
læggelse på repræsentant
skabsmødet i november 91.

Arbejdsudvalg
nedsat

Forslaget om halfonden 
fik en blandet modtagelse. 
Fra flere sider blev det 
fremført, at det ville blive et 
problem at finde tilstrække
lige midler i forbundet, da

det typisk vil blive beløb i 
størrelsesordenen 2-3 millio
ner kroner der er nødven
dige, hvis et halprojekt skal 
være rentabelt.

- Det vil være utopi at tro, 
at forbundet kan udbetale 
flere millioner kroner til 
halbyggeri hvert år, sagde 
forbundskonsulent Jan 
Grumstrup bl.a., og han 
påpegede vigtigheden af at 
alliere sig med kommunerne 
og finde samarbejdspartnere 
inden man går igang med et 
halprojekt.

Debatten endte med, at 
der blev nedsat en arbejds
gruppe, der skal arbejde vi
dere med forslaget, og i gi
vet fald pege på, hvor i 
forbundet pengene til en 
halfond kan findes.

-jt-

Positiv modtagelse

Strukturgruppen havde gjort sit hjemmearbejde godt. Fra venstre, 
Kurt Petersen, Jan Grumstrup, Flemming Henningsen> Henning 
Rasmussen, Bent Stendorf og Bent Kaffka. Foto. -jt.

DFIF nedsatte sidste år 
en strukturgruppe, med det 
formål at få revideret tekst
indholdet i forbundets bibel, 
Den blå Håndbog. Indholdet 
er i mange forhold ikke tids
svarende i forhold til de ting 
der sker i forbundet.

Vejledende
afstemning

Udvalget fremlagde på 
formandsmødet et særdeles 
overskueligt og gennemar
bejdet materiale, og frem
læggelsen formede sig som 
en høring med en efterføl
gende vejledende afstem
ning om de enkelte emner. 
Afstemningen danner 
grundlag for strukturgrup
pens videre bearbejdning af 
materialet, med henblik på 
endelig behandling på re
præsentantskabsmødet til 
november 1991.

Det viste sig, at struktur
gruppens arbejde nok frem
kaldte debat, men de fleste 
forslag faldt i god jord.

Forbundsrådet
nedlagt

Det var ventet, at struk
turgruppens forslag om ned

læggelsen af Forbundsrådet 
ville rejse en del debat, men 
det blev ikke tilfældet.

Strukturgruppens oplæg 
fastslår ganske enkelt, at 
Forbundsrådet har mistet sin 
betydning for udviklingen i 
DFIF. Begrundelsen er, at 
rådet med kun ét årligt 
møde ikke kan følge med i 
de ønsker og krav, der stilles 
til moderne principper for 
foreningsarbejde. Dertil 
kommer, at kredsforman
dene i mellemtiden har fået 
stemmeret på repræsentant
skabsmødet.

Nedlæggelsen af For
bundsrådet betyder en op
prioritering af Formandsmø
dets beføjelser.

Ja eller nej til 
ordensudvalget

Ordensudvalget blev også 
foreslået nedlagt, men det 
fandt dog ikke genklang 
blandt hovedparten af delta
gerne. Tidligere formand for 
DFIF, Karl Randrup, Es
bjerg, kunne ikke se det for
nuftige i en nedlæggelse, og 
drog paralleller til de andre 
idrætsorganisationer, der 
alle har denne appelinstans.

Karl Randrup mente, at det 
var en nødvendighed at have 
en appelinstans for et for
bund af DFIF’s størrelse.

Forbundsformand Tage 
Carlsen var hverken for el
ler imod, men mente, at hvis 
der fortsat skulle være et or
densudvalg, måtte der til
knyttes en jurist.

Nye retningslinier
Et meget aktuelt forslag 

fra strukturgruppen ved
rørende optagelse af andre 
organisationer, forbund og 
foreninger var også til 
høring.

Mange af sammenslutnin

gerne er bange for, at de vil 
blive ramt økonomisk med 
mindre tilskud, hvis DFIF 
optager andre organisatio
ner.

Strukturgruppens forslag 
om optagelseskriterier fast
slog, at tilskuddet til sam
menslutningerne gøres neu
trale, og at det i sidste 
instans kun er repræsentant
skabsmødet der kan god
kende optagelse. Dette for
slag faldt i god jord hos 
formændene, der ellers følte 
sammenslutningernes suvæ- 
renitet truet.

-jt-
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Horsens i god 
udvikling

Den 10. maj 1991 trådte endnu en firma
idrætssammenslutning ind i de voksnes 
rækker. Horsens Firma-Idræt fyldte 50 år, 
og markerede selve dagen med en recep
tion og en aftenfest, hvor 286 indbudte 
gæster kunne genopfriske minder fra 
firmaidrættens 50 årige historie i Horsens.

I Horsens er det dog ikke 
kun fest og ballade. I hele 
jubilæumsugen blev der af
holdt idrætsarrangementer i 
Horsens for at markere, at 
byens største idrætsforening 
kan fejre jubilæum.

Der blev afviklet en fod
boldturnering med 16 til
meldte hold, en hånd
boldturnering, motions
cykelløb, dartturnering. Bil
lardspillerne måtte starte al
lerede den 22. april for at af
vikle deres jubilæums
turnering, beretter Mogens 
Pedersen, formand for jubi
læumsudvalget, der i over et 
år har arbejdet med 50 års 
jubilæet.

Horsens Firma Idræt er 
en af de få firmaklubsam- 
menslutninger, der har eget 
tennisanlæg, og tennisspil
lerne tog hul på sæsonen 
med en jubilæumsturnering 
med over 30 tilmeldte.

Fodbolden var 
drivkraften

Horsens Firma Idræt har 
traditionen tro også udgivet 
et flot jubilæumsskrift, der 
som en god ide også funge
rer som en lodseddel til et 
lotteri med meget flotte 
præmier. Førstepræmien er 
således en uge for to i Paris, 
til en værdi af 4000 kroner.

Jubilæumsskriftet er un
derholdende læsning, der 
fortæller, at det faktisk var 
Horsens Folkeblad, der i 
1940 tog initiativ til at arran
gere en firmafodboldturne
ring for at sætte gang i fir
masporten i Horsens.

10 af byens største ar
bejdspladser tog handsken 
op, og i 1941 stiftedes Hor
sens Firma-Idræt, eller Fir
maernes Boldspil-Forbund 
som det hed dengang. Den
gang som nu var fodbolden

den bærende kraft i sam
menslutningen, der i de 
første år hurtigt nåede op på 
700-800 aktive medlemmer.

2000 tilskuere
I 40’erne og 50'erne var 

det en folkefest, når firma
klubberne spillede finale om 
bymesterskabet. Der var 
meget prestige forbundet 
med kampene, og det var 
ikke ualmindeligt at direk
tørerne for de store virk
somheder var til stede og 
holdt taler inden kampene,

2 0 0  til
Det nyeste skud på stam

men i Horsens Firma-Idræt 
er bowling. På repræsen
tantskabsmødet den 20. 
marts 1991 blev det beslut
tet, at oprette et bowlin
gudvalg, og de har siden ar
bejdet ihærdigt.

- Vi sendte en introduk
tionsskrivelse ud til de 160 
firmaklubber i Horsens den 
1. maj, siger Jørn Olsen fra 
bowlingudvalget, og den 
har givet vældig respons.

Jørn Olsen kom til Hor
sens for fire år siden, og 
har mere end 15 års erfa
ring med bowling på divisi
onsplan.

- Vi afholder den første

der ofte samlede 2000 tilsku
ere, beretter to af de gamle 
kæmper fra dengang, Wil
liam Brinch Christensen, 
formand i årene 1951-53 og 
Alfred Jensen, der i 50’erne 
og 60’erne passede klubhu
set og kantinen, der dengang 
lå på Fussingsvej.

Horsens Firma-Idræt fik 
først klubhus i 1953, hvor 
man købte en gammel syge
husbarak for den fyrstelige 
sum af 16.000 kroner, lånt af 
Horsens Kommune.

Horsens Firma-Idræt blev

bowling
introduktionsturnering den 
24. - 25. maj, og vi regner 
med omkring 200 deltagere 
at dømme efter forhåndsin
teressen, siger Jørn Olsen, 
der ikke er i tvivl om, at 
bowling har en stor fremtid 
i Horsens Firma-Idræt.

- Bowling er en idræts
gren hvor alle kan være 
med, også dem der ikke er 
har været idrætsaktive før. 
Vi regner med at gennem
føre den første løbende 
turnering til efteråret, og 
den skal bestå af dame, 
herre- og mixhold, der hver 
spiller to serier mod hinan
den hver anden uge, siger 
Jørn Olsen. -jt.

hurtigt den største forening 
i byen. Allerede i 1950 var 
der mere end 1300 aktive, 
og ved 25 års jubilæet i 1966 
var der over 2700 medlem
mer.
oArets sprinterpris

I jubilæumsåret tæller 
Horsens Firma-Idræt ca. 
4000 aktive, og hører med 
til de tunge drenge i Dansk 
Firmaidrætsforbund.

HFI kan tilbyde medlem
merne en bred vifte af akti
vitetstilbud. Fodbold er 
sværvægteren med over 
1400 aktive, men derudover 
har HFI badminton, billard, 
bordtennis, håndbold, skyd
ning, dart og tennis på pro
grammet.

Desuden kan HFI stille 
med et særdeles aktivt moti
onsudvalg, der under mot
toet Motion for alle, har 
svømning, gymnastik, moti
onscykling og motionsløb på 
programmet.

Det er ikke uden en vis 
stolthed, at formanden for 
motionsudvalget, Per Peter
sen kan berette, at Horsens 
Firma-Idræt i 1990 fik årets 
sprinterpris for den største 
fremgang i DFIF’s lands
dækkende motionscykelløb 
Tour de Pedal, der hvert år 
afvikles i maj måned.

Største ønske en 
træningshal

- Det går godt for Hor
sens Firma-Idræt, siger for
mand Arne Lampe, der har 
været formand siden 1987, 
og i en lang årrække har 
været næstformand i HFI.

- Men det er ingen hem
melighed at det ikke altid 
har været sådan. I 1982 fik 
vi gennemført en struktu
rændring, og med den for
svandt en del indre uro i

6
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sammenslutningen. Nu har 
udvalgene deres egne bud
getter og dermed også et an
svar, og det passer fint til 
min grundfilosofi, at lægge 
ansvaret så langt ud som 
muligt, siger Arne Lampe, 
hvis største ønske i jubi
læumsåret er en træningshal 
til firmaidrætten.

- Vi er nu inde i en god 
udvikling, og omkring vores 
klubhus på Hattingvej har vi 
gode faciliteter. Nu mangler

vi bare at få tilknyttet en 
træningshal på Hattingvej, 
så vi kan få samlet alle vore 
indendørsaktiviteter på ét 
sted, og dermed få et egent
ligt foreningsliv som vi sav
ner meget.

I dag er vores aktiviteter 
spredt over hele byen i tre 
haller, og vi føler at vi lige
som bliver skubbet ud i peri
ferien når der deles haltimer 
ud, siger Arne Lampe.

- Vi har altid haft gode

relationer til de kommunale 
myndigheder, men jeg kan 
godt huske de tider, hvor 
firmaidrætten ikke var så 
godt tålt i den etablerede 
idrætsverden. Den tid er 
forbi nu, siger Arne Lampe, 
der også har sæde i det nye 
folkeoplysningsudvalg i Hor
sens.

- Det arbejde glæder jeg 
mig meget til. I Horsens er 
vi igang med at formulere en 
egentlig fritidspolitik for

Formand Arne Lampe og 
næstformand Birgit Møldrup 
foran det jubilæumsserigrafi 
kunstneren Per Jacobsen har 
lavet specielt til Horsens Firma- 
Idræt. Serigrafiet er fremstillet i 
100 eksemplarer. Pris 450  
kroner.
Foto. -jt.

hele kommunen, og jeg er 
sikker på, at firmaidrætten 
også i fremtiden vil komme 
til at spille en ledende rolle i 
Horsens. I Horsens sætter vi 
i de kommende år fokus på 
de tre F’er: Firmaet, Fami
lien og Foreningen, og med 
den målsætning er jeg sikker 
på at firmaidrætten også i de 
næste 50 år vil sætte sit præg 
på foreningslivet i Horsens, 
siger Arne Lampe.

-jt-

Jubilæumsudvalget foran plan
cheudstillingen om Horsens 

Firma-Idræt, der var udstillet i 
rådhusets forhal. Fra venstre 

Dan Nielsen, Else Rasmussen, 
Mogens Pedersen, 

Tom Helgesen og 
Ove Vognsen, Poul Sørensen, 
der har redigeret jubilæums

skriftet, var ikke tilstede, da 
billedet blev taget. 

Foto. -jt.

iiswetir»»
Do^Ftasiatsfatuid

f e * « «
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A f Jane Have Andersen H  i  0
Uddannelseskonsulent f l J F  S i  M

rammer sprænges
Så kom den endelig. Motionsbolden - der 
sprænger alle traditionelle tankegange. 
Danmarks nye familiespil/ der skaber sjov, 
glæde og samvær. Det nelt nye spil, der 
kan spilles af hele familien ener af alle, der 
har savnet en alternativ form for idræt i 
stedet for de traditionelle holdspil.

Spillet havde Danmarks
premiere ved landsstævnet i 
håndbold i Fredericia, hvor 
Fredericia Fag- og Firmaid
rætsforbunds motionsudvalg 
stillede aktører til rådighed for 
det nye spil. Spillet er en 
skøn blanding af håndbold, 
basketball, volleyball samt 
noget helt fjerde. En hygge- 
idræt hvor børnene kan del
tage og med masser af mo
tion og samvær.

Ingen skader her
Bolden er stor. Helt 

nøjagtig 90 cm. i diameter, 
og ligner mest af alt en

kæmpestor ballon. Den er li
geså let, men adskiller sig 
fra en ballon ved, at man 
kan drible med den. Ram
mes en spiller i ansigtet eller 
på fingrene, opstår der ikke 
de kendte boldskader, med 
et blåt mærke eller en bræk
ket finger. Bolden er så let, 
at det ikke gør ondt at blive 
ramt af den.

Lån hos naboen!
Og hvad er det så, det 

hele går ud på? Jo, man ta
ger nogle interesserede fa
milier med børn mellem 7- 
12 år, har man ingen børn

eller mangler der nogle 
voksne, så “låner” man 
nogle, f.eks. hos naboen!

De deles op med mindst 
et “forældrepar”, eventuelt 
en bedstemor/far og 3 børn 
på hvert hold. Hvis man 
ikke har så mange børn, så 
låner man nogle hos sine 
medspillere. Et hold med de 
nødvendige udskiftningsspil
lere består f.eks. af 2 hold 
forældre og 5 børn. Og med 
hensyn til udskiftningsspille
rer de helt klart nødvendige, 
for spillet er ganske konditi
onskrævende. En ting er helt 
sikker, man får masser af 
motion på en skæg måde.

Ingen målmand
Spillepladsen kan være en 

indendørs håndboldbane, 
men spillet kan også foregå i 
en almindelig gymnastiksal, 
så man undgår den dyre hal
leje. Målene er almindelige

håndboldmål, men der er 
ingen målmand. Det er ikke 
nødvendigt, for meget over
raskende er det svært nok at 
score med den store bold i 
forvejen!

Hvert hold har som sagt 
5 spillere på banen af gan
gen, 2 voksne og 3 børn, 
hvoraf der må være én vok
sen i forsvars- og angrebszo
nen. Der er løbende udskift
ning, så alle uanset alder og 
kondition har mulighed for 
at være med. Mål scoret af 
børn tæller dobbelt, og des
uden tæller det også mål, 
hvis man får bolden over 
overliggeren.

Spillet er udviklet af 
DFIF’s kursusudvalg, og 
yderligere oplysninger om 
Motionsbolden - Danmarks 
nye familiespil, kan fås hos 
uddannelseskonsulent 
Jane Have Andersen, 
tlf. 65 31 65 60, lok. 23.

DFIF har fremstillet en 
præsentationsvideo, der viser 
spillet i praksis. Videoen kan 
fås ved henvendelse til 
forbundskontoret.
Foto. Alice Rasmussen.
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Foto. Per Allan Lunding.

Vi bliver som børn igen
Det var en af de mange 

kommentarer der kom fra 
aktørerne, da DFIF’s Moti
onsbold blev præsenteret 
ved landsstævnet i håndbold.

- Det er et godt spil, hvor 
man tager hensyn til de 
svage. Spillet er fri for de 
kraftpræstationer, man ellers 
tit ser i håndbold og fod
bold. fordi man ikke må 
sparke eller slå til bolden. 
Selvfølgelig kræver det, at 
de voksne tager hensyn til 
børnene, men det er en fin 
regel, at mål scoret af børn 
tæller dobbelt, og at der kun 
må være én voksen af gan
gen i angrebszonen, sagde 
Preben Madsen fra FFFIF’s 
motionsudvalg. Preben Mad
sen havde tre børn med, og 
stiller helt sikkert op, hvis 
Fredericias motionsudvalg 
tager Motionsbolden op som 
aktivitet.

- Det er lidt svært at ad

ministrere reglen om kun én 
voksen i angrebszonen, men 
det er en god ide at blande 
familien. Som familiespil er 
det rigtig godt, sagde Keld 
Jensen, også fra motionsud
valget.

- Reglerne bør nok tilpas
ses lidt. Jeg synes det er lidt 
for svært at score mål, hvis 
der skal afsluttes ude fra 
målcirklen på en håndbold
bane. Vi skal nok lidt tæt
tere på målet, sagde Keld 
Jensen.

Tilskuerne positive
Spillet blev præsenteret i 

en pause i landsstævnepro
grammet, og håndboldspil
lerne var den sagkyndige 
jury, der skulle give karak
ter.

Og tilskuerne gav spillet 
en fin modtagelse. Blandt 
tilskuerne var Nyborg 
Kommunes mixhåndbold-

hold, og deres første vurde
ring var, at de synes det var 
et godt motionsspil. Måske 
var spilletiden på 2 gange 20 
minutter lovlig lang, og de 
mente også, at det var for 
svært at score mål. Enten 
måtte spillerne tættere på, 
eller også måtte målet gøres 
større.

Passer fint
ind i familieidræt

Hakon Jørgensen, for
mand for kursusudvalget, 
var tilfreds med afviklingen.

- Naturligvis skal reglerne 
rettes til. Vi har optaget en 
video af den første præsen
tation af spillet her, og den 
vil vi se igennem sammen 
med deltagerne. På bag
grund af deres kommenta
rer, vil vi så finpudse reg
lerne. Kursusudvalget synes, 
at spillet går fint i spænd 
med de andre aktiviteter i

forbundet. I disse år sætter 
DFIF meget fokus på famili
eidrætten, og aktivitetsud
valget er jo netop nu aktu
elle med deres familie
idrætslederuddannelse. Mo
tionsbolden passer fint ind 
her og kursusudvalget vil 
gerne uddanne dommerne.

- Motionsbolden lever 
fuldt og helt op til forbun
dets formålsparagraf, der si
ger, at familien også skal 
inddrages i aktiviteterne. 
Kursusudvalget vil markeds
føre Motionsbolden overfor 
sammenslutningerne ved 
hjælp af den video der er 
optaget idag.

- I første omgang vil den 
blive vist på det kommende 
formandsmøde. Der kan for- 
mændene se, at det nye spil 
er et glimrende supplement 
til de traditionelle boldspil, 
slutter Hakon Jørgensen.

-)t.
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pFlF-fritidss^oret på
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H e le  det nye DFIF-fritidssæt er dansk produceret kvalitets tøj 
fra IBO-design, og det kan fås i størrelserne small til XX-large.

Jakke, buks og shorts er fremstillet i 100% Tactel, et helt nyt 
materiale der beskytter dig effektivt mod vind og regn, men 

samtidig tillader din krop at ånde gennem materialet. 
DFIF-f ritidssættet udgør et harmonisk hele, men kan nemt 

kombineres på flere måder. Sættet er særdeles velegnet 
som f.eks.præmie/gave, eller hvis man ønsker at profilere 
sig med smart ens påklædning til særlige arrangementer.

Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11 - 5800 Nyborg - Telefon: 65 31 65 60



Tilbud fra K l Shoppen!

I ‘Sammenslutning:.....................................................

Dato:.....................................................Underskrift:.

710:
DFIF-Kuglepenne Plast Stål 20

■(D Dansk
Firmaidrætsforbund

Nr. 580: Badelagen 
Lækker kvalitet 70 x  140 cm. 
100 % bomuldsf rotte.

Nr. 706: Oplukker 
med nøglering #  1

-vv

Nr. 703. 
i DFIF-farverné.

Golf-paraply / k  MZ
rverne. 120 cm. *r '

Nr. 702: 
Spillekort DFIF-Ligt her

\ /

Varerne bestilles på bestillingskuponen eller ved telefonisk henvendelse til forbundskontoret. 
Ved bestilling af tøj husk at opgive størrelser. Alle priser er ind. moms men exd. forsendelse.

H erm ed b estille r undertegnede:
Varenr:............ Antal

Varenr:............ Antal

Varenr:............ Antal

Varenr:............ Antal

Varenr:............ Antal

. Størrelse:............ Varenr:............. Antal:............Størrelse:.

. Størrelse:...........  Varenr:............. Antal:............Størrelse:.

.Størrelse:............ Varenr:............. Antal:............Størrelse:.

. Størrelse:............ Varenr:............. Antal:............Størrelse:.

.Størrelse:............ Varenr:............. Antal:............Størrelse:.

Navn:.

Nr. 701: Schweitzerkniv
Original Victorinox / 60mmJ Blå

Nr. 730: Nylon rygsæk
Kraftig kvalitet m/maverem

Nr. 704: Gavepose 
med spændende indhold.

Nu kun!
Nr. 705: Praktisk mavepung
i nylon med snor og 2 lommer
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I randstaterne ved Østersøen 
mødes gammelt og nyt. Hotel 
Viru i Tallin, Estlands hoved
stad, flankeret a f tårnene i den 
gamle bymur.
Foto. Sten Skanderbeck.

Baltikum er med
I kølvandet på sportsfestivalen kan ar
rangørerne mærke stor interesse for at 
blive medlem af den europæiske firma- 
idrætsorganisation, EFCS. Polen og Irland 
er tilmeldt, og USA sender en observatør.

Sportsfestivalen i Norr
köping nærmer sig nu med 
stormskridt, og sidste nyt fra 
Sverige melder, at letterne 
fra den anden side af Øster
søen deltager, selvom de 
endnu ikke er medlemmer 
af EFCS. Polen og Irland 
sender repræsentanter, og 
USA sender muligvis en re
præsentant.

Norge størst
Tilmeldingerne har i de 

sidste uger strømmet ind til 
festivalhovedkvarteret i 
Norrköping til den ottende 
europæiske sportsfestival.
De største kontigenter kom
mer fra Norge, Sverige og 
Israel.

Som forventet er fodbold 
den største idrætsgren, men 
håndbold, atletik, innebandy 
(unihoc), bowling og skyd
ning samler også mange 
deltagere.

- Vi har i dag deltagere i 
alle idrætsgrene, siger Pelle 
Westling fra sportsfestiva
lens sekretariat i Norr
köping, men der er plads til 
flere endnu.

H alvm arathon  
er populært

Under sportsfestivalen ar
rangeres også en halvmarat
hon, Europa-halvmara, der 
skal løbes gennem Norr
köpings gader den sidste fes
tivaldag søndag. Der er fri

tilmelding også for delta
gerne i andre sportsgrene.

Det er gratis for delta
gerne i sportsfestivalen at 
deltage i halvmarathonen, 
men for ikke-deltagere i 
sportsfestivalen er prisen 
400 kroner. Men så får man 
foruden forplejning under 
løbet også middag og kan 
deltage i den store afslut
ningsfest søndag aften.

Eget poststempel
Sportsfestivalen får eget 

poststempel til minde om 
festivalen. Under festivalda
gene vil det svenske post
væsen stemple al udgående 
post fra Himmelstalund i 
Norrköping med et særligt 
stempel forudsat at brevet 
eller postkortet lægges i en 
særlig postkasse på området.

Øget interesse
I kølvandet på sportsfesti

valen kan arrangørerne 
mærke en øget interesse for

at blive medlem af EFCS. 
Polen har allerede søgt med
lemskab, og er indbudt til at 
deltage i festivalen. Også fra 
andre lande kommer der 
gæster. Det ligger således 
fast, at Irland og Island vil 
sende repræsentanter til 
Norrköping.

Også fra USA er der vist 
interesse for festivalen, og 
arrangørerne håber at se en 
repræsentant derfra også.

Ti deltagere  
fra Letland

Fra Letland kommer der 
ti deltagere. Det er mulig
gjort gennem Norrköping 
kommune, der i mange år 
har haft hovedstaden i Let
land, Riga, som venskabsby. 
Norrköping har stillet de 
nødvendige økonomiske ga
rantier, således at de ti del
tagere fik mulighed for at 
gøre rejsen.

Sten Skanderbeck 
John Thrane
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Farvel til sofaen 
- og hva'så...?

På Nordjyllandsidrætshøjskole sagde 12 
kursister fra hele landet Farvel til sofaen i 
dagene 19.-21. april, hvor det første af tre 
moduler på den nye familieidrætslederud
dannelse blev afholdt. Der er stadig plad
ser åbne på modul 2 og 3.

Familieidrætslederuddan
nelsen er kommet godt fra 
start, trods en beskeden del
tagermæssig opbakning til 
udannelsens modul 1. Reak
tionerne i medierne på kam
pagnen Farvel til sofaen - og 
hva’ så...? har været ganske 
fine, med en række artikler i 
flere landsdækkende aviser 
som opfølgning på presse
mødet i marts.

Monrad/Rislund-båndet 
er hørt i enkelte lokalrad- 
oer, men næppe så mange, 
at vi kan tale om gennem
slags-kraft af større dimensi
oner.

M ange reaktioner 
udefra

Mere bemærkelsesværdigt 
er det dog, at 80% af de 
henvendelser vi på for
bundskontoret har fået om 
familieidrætslederuddannel
sen, er kommet fra personer 
udenfor DFIF. Den mest 
nærliggende forklaring på 
det kan være, at sammen
slutnings- og motionsudvalg 
og andre interesserede i 
DFIF informationsmæssigt 
er så godt “klædt på”, at de 
ikke behøver yderligere op
lysninger. Hælder man deri
mod til en mere negativ an
skuelse kan man frygte, at 
oplysningerne om kampag
nen og dermed uddannelsen 
er “strandet” og ikke når de 
personer som eventuelt 
måtte være interesseret. Og 
hvem er ikke det, når famili

eidrætten og motionsaktivi
teterne banker på døren 
som aldrig før!

Må ikke sam le støv
Vi påtager os naturligvis 

forpligtelsen til at følge 
kampagnen op, men det gi
ver først målelige resultater 
når der tillige følges op i 
sammenslutninger og moti
onsudvalg. Monrad / 
Rislund-båndet er eviggyl
digt og kan til enhver tid 
bruges i blandt andet lokal
radiosammenhæng, til en of
fensiv for både firma- og fa
milieidræt. Med alle de 
ressourcer der er brugt på 
den produktion, vil det være 
både synd og skam, hvis 
båndet skal samle støv på 
hylderne.

Leg, sved, 
alvor og grin

Det var meget glædeligt, 
at alle landsdele var repræs
enteret på modulets første 
kursusweekend. For nogen 
betød det en halv dagsrejse 
for at nå Nordjyllands Id
rætshøjskole i Brønderslev, 
men hvad gør det, når man 
er tændt af den hellige ild.

Familieidrætsledere er 
gjort af et godt stof. Det er 
lidt af en præstation at følge 
et kursus med så høj intensi
tet gennem de forskellige 
rum; idrætshallen, svømme
hallen, teorilokalet og den 
nærliggende park. Temaet 
var rum og aktivitetsforslag

fulgte på aktivitetsforslag, 
krydret med diskussion, 
kommentarer og teori. Det 
blev en cocktail af leg, sved, 
alvor og grin anført af in
struktørerne Lars og Jan, 
som aldrig veg bort fra at 
konfrontere deltagerne med 
familieidrætslederens virke
lighed.

Fam ilieidræts
lederens rolle

Belysningen af familie
idrætslederens rolle og ar
bejdsområde er brand ak
tuel, og selve den røde tråd i 
sofa-modulerne. Der er 
næppe tvivl om, at denne le
dertype vil få en central 
plads i foreningslivet. Her 
peger alt i retning af famili
ens samlede deltagelse i ak
tiviteterne, og ønsket om 
større bredde og fleksibilitet 
i foreningernes indhold og 
aktivitetstilbud.

Flere Regnbue-projekter i 
DFIF-regi har allerede vist, 
at der foruden motionen og

idrætten med held kan gøres 
plads til både de kulturelle 
aktiviteter og friluftslivet.

Vi kan ikke skabe fuld
endte familieidrætsledere på 
2 weekendkurser. Derimod 
kan vi udstyre dem med en 
række aktiviteter, holdnin
ger og arbejdsredskaber, der 
er nødvendige forudsætnin
ger for at fortsætte arbejdet 
lokalt. Det er ofte surt slid 
at være igangsætter. Det 
kræver opbakning ikke blot 
fra forbundet, men i aller
højeste grad fra den sam
menslutning der har denne 
spændende ledertype inden
for dørene.

Vi glæder os til den 2. 
kursusweekend i modul 1. 
Og så skulle vi lige huske at 
sige at tilmeldingen til mo
dul 2 og 3 er åben....!!

Mere information om fa
milieidrætslederuddannelsen 
fås hos aktivitetskonsulent 
Jesper Mathiesen, 
tlf. 65 31 65 60, lok. 27.

Det blev tre dage med masser a f aktivitet, da de første 
kursister på firmaidrættens nye familieidrætslederuddannelse 
sagde Farvel til sofaen. Foto. Lars Kjær Larsen.
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Norrköping kalder
m&muM kur

Den 5. juni 1991 om afte
nen pakker 10 håndbold
piger kufferterne i Svend
borg, og siger farvel til fami
lien. Norrköping kalder, ste
det hvor den 8. europæiske 
sportsfestival for firma
idrætsfolk finder sted.

Håndboldpigerne skal tid
ligt op. Kl. 4.00 om natten 
holder toget med de andre 
100 firmaidrætsfolk fra Dan
mark for at samle dem op.

Sport over 
landegræ nserne

Flere af pigerne har 
prøvet turen før. De var 
med i sportsfestivalen i Ro- 
vinj, Jugoslavien i 1989, og 
det var en stor oplevelse.

- Vi glæder os til at op
leve den atmosfære og det 
sammenhold, der er på en 
sportsfestival igen. Folk 
spørger, hvor man kommer 
fra, og hvordan man er kom
met til sportsfestivalen. Der 
er en virkelig god stemning 
på tværs af landegrænserne, 
fortæller pigerne, og de 
fortsætter:

- Det sportslige tager vi 
ikke så tungt. Vi er med, 
fordi vi har det sjovt. I fir
mahåndbold er det sam
været og kammeratskabet, 
der tæller, og ikke så meget 
resultatet.

- Mange af de hold vi skal 
møde i Norrköping er ud
valgte hold, der har kvalifi
ceret sig til at deltage. Dem 
har vi ingen chancer overfor, 
men udenfor banen tager de 
det ligeså afslappet som os 
andre, siger pigerne.

- Vi spiller firmahåndbold 
for at lære hinanden at 
kende også udenfor arbejds
pladsen, og selvom vi taber 
en kamp, mister vi ikke ly
sten til håndbold af den 
grund, siger pigerne.

Savner m ixhåndbold  
i Norrköping

Håndboldholdet kommer 
fra Svendborgskolens Idræts 
Klub (SVIK).

Firmaklubben blev stiftet 
i 1984, og har 23 aktive med
lemmer samt ca. 10 passive 
medlemmer. Firmaklubben 
har også fodbold, badmin
ton, skydning samt mixhånd
bold på programmet.

- Vi savner mixhåndbold 
på programmet i Norr
köping, siger Ulla Jensen, 
der er anfører på håndbold
holdet fra SVIK.

- Foruden damehåndbold,

spiller vi også mixhåndbold, 
der har fået en vældig succes 
i Danmark. Sportsfestivalen 
i Norrköping havde været en 
god mulighed for at gøre 
propaganda for spillet. Uden 
for Danmark er blandede 
hold ikke så kendt, og det 
synes vi er synd, siger Ulla 
Jensen.

Jönköping som  
ven skab sb y

Svendborg har Jönköping 
som venskabsby, og er 
iøvrigt en stad med stolte 
firmaidrætstraditioner. 
Svendborg Firma Sport fej-

For pigerne fra Svendborg er 
det samværet og kammerat
skabet der tæller. Vi er med 
fordi vi har det sjovt.
Foto. -jt.

rede sit 40 års jubilæum den 
17. maj 1991, og er kendt for 
“Kom og vær med” - stæv- 
nerne, senest med mere end 
1200 deltagere. Hvert år del
tager også firmaidrætsfolk 
fra Sverige og Tyskland i 
stævnerne.

Tilskud til rejsen
Det har været nævnt, at 

sportfestivalen i Norrköping 
er dyr at deltage i, og pi
gerne fra Svendborg er da 
også overrasket over, at der 
kun er 100 danske deltagere 
på sportsfestivalen.

- Vi synes ikke at det er 
specielt dyrt at deltage, siger 
Maibrit Hansen og Minna 
Jensen fra holdet, men 
måske er folk bange for, at 
mange ting er dyre i Sverige.

- Vi er i den heldige situa
tion, at vi har fået støtte til 
rejsen fra flere sider. Dansk 
Firmaidrætsforbund støtter 
med 750 kroner, og vi har 
også fået tilskud til rejsen 
fra vores egen klub, SVIK. 
Desuden har vores arbejds
plads givet et tilskud, lige
som vores faglige klub for 
alle ansatte på Svendborg- 
skolen har givet en skilling.

Pigerne har ikke tilmeldt 
sig andre aktiviteter på for
hånd, men vil deltage i nogle 
af de ting hvor der er fri til
melding, men dog ikke halv- 
marathon, det rækker for
men ikke til!

- Vi er først lige begyndt 
træningen, og vores som
merturnering starter midt i 
maj, så vi skal nok være i 
form til juni, slutter pigerne.

-jt-
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Konferencen fandt sted på  
Svenska Motionsidrotsförbun- 
dets kursus- och friskvårdcen- 

trum ved Fagerudd, der ligger 
utroligt naturskønt. 

Foto. Jane H. Andersen.

Nordisk kursus- 
samarbejde pä vej

Vi er på vej ■ til nordisk 
uddannelseskonference i 
Sverige på Rikskorpens 
kurs- och friskvårdcentrum 
Fagerudd. Et initiativ fra 
Sverige, med det formål at 
udveksle erfaringer og ideer 
indenfor uddannelserne i de 
nordiske lande.

Deltagerne fra Sverige, 
Norge, Finland og Danmark 
var repræsenteret på den 
måde, at hvert land deltog 
med én folkevalgt samt én 
konsulent, hvormed man

sikrede, at alle aspekter om
kring emnet uddannelse blev 
dækket ind.

"M annens liv 
och motion"

Danmark var repræsente
ret ved formand for kursus
udvalget, Hakon Jørgensen, 
og uddannelseskonsulent 
Jane Have Andersen.

Omgivet af pragtfuld na
tur og under en dejlig af
slappet atmosfære, blev der 
arbejdet og udvekslet ideer.

Hvert land orienterede om 
sin organisations opbygning, 
og ved hjælp af transparen
ter og masser af medbragt 
materiale, blev der oplyst 
om de spændende uddannel
ser og den kursusstruktur, 
der findes i de nordiske lan
des organisationer.

Interessen for DFIF’s in
struktøruddannelse og især 
omkring den modulopbyg
gede lederuddannelse var 
stor. Fra Norge og Sverige 
bidrog man med spændende 
tilbud på naturoplevelser og 
sundhed, et emne hvor der 
er en oplagt mulighed for 
udveksling af instruktører. 
Finland havde satset på in
teressante kursustilbud, 
såsom “Mannens liv och mo
tionen”, hvor man kom 
rundt om arbejde, kvinder, 
sex og afspænding. Et kursus 
i “Chi Kung - kinesisk gym-

Imellem foredragene fik 
deltagerne også tid til at 
strække benene.
Foto. Jane Ft. Andersen.

nastik” eller "Dansa dig fri” 
kunne også anbefales blandt 
mange andre. Alle sammen 
kursustilbud, der gav inspi
ration til nye kursustilbud i 
de andre nordiske lande.
o

Arlig konference
Med diverse sprogforbist

ring kan det ikke undre no
gen, at stemningen på konfe
rencen undertiden var høj, 
og da rammerne som man 
kan se på billederne var per
fekte, deltagerne var velop
lagte og godt forberedte, ja, 
så blev det en dejlig ople
velse.

Alle deltagere var enige 
om, at fremtiden rummer 
udvikling, kreativitet og 
mange initiativer. De nordi
ske lande har meget mere at 
udveksle med hensyn til ud
dannelsesmaterialer m.v., så 
man enedes om, at det ville 
være formålstjenligt, at gøre 
uddannelseskonferencen til 
en fast årlig tradition, hvor 
formænd for de folkevalgte 
uddannelses- og kursusud
valg og uddannelskonsulen- 
terne kan mødes og udvek
sle erfaringer.

Jane Have Andersen.
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Firmaidræt

Ingen skyld i 
sportsulykke

Civilretten i Helsingør 
har frikendt Helsingør 
Firma Idræt for at have an
svar for en sportsulykke un
der et fodboldstævne.

Retten placerer ansvaret 
på Helsingør Idrætspark, og 
foreslår et forlig mellem 
parterne omkring erstatnin
gens størrelse.

Sagen tog sit udgangs
punkt under en indefodbold- 
kamp i marts 1987. En snor 
der holdt et barometer 
løsnede sig, og hang som en 
løkke ind over banen, hvor
ved en spiller løb ind i sno
ren og fik den om halsen. 
Spilleren faldt om, men 
kunne dog rejse sig igen, i 
følge fodbolddommer Georg 
Danielsen, der dømte kam
pen

Det viser sig senere, at en 
ryghvirvel har forskubbet 
sig, hvilket koster en del sy
gedage. Fodboldspilleren er

siden blevet erklæret 8% in
valid, og derfor et sagsanlæg 
på 60.000.

Fodboldspillerens advo
kat lagde sag an mod hen
holdsvis Georg Danielsen, 
Helsingør Firma Idræt og 
Helsingør Idrætspark, og det 
blev sidstnævnte der skal 
udrede erstatningen til fod
boldspilleren.

I domsafsigelsen hedder 
det bl.a., at:

- Retten har lagt vægt på, 
at ingen repræsentant for 
Helsingør Firma Idræt var i 
hallen på tidspunktet for 
uheldet, og at hallen er ejet 
og drevet af en selvejende 
institution under Helsingør 
Kommune. Sagsøgte (HFI) 
kan ikke antages som arran
gør at have påtaget sig en 
selvstændig tilsynspligt ved
rørende hallens sikkerheds
mæssige indretning.

Forsøg med 
dam erræ kker

I Sønderborg blev der i 
marts afholdt keglestævne, 
hvor man som et forsøg 
havde tilbudt damerne del
tagelse i en ren dame A- 
række og B-række.

Tilbuddet blev godt mod
taget. 16 damehold med ialt 
73 deltagere deltog. En del 
af deltagerne kom fra de be
stående blandede rækker, 
men der var også tale om

helt nye deltagere.
Der var stor tilfredshed, 

også blandt spillerne, med 
forsøget, og man vil i Søn
derborg nu følge det op med 
et officielt forslag om opret
telse af dame A-række og Il- 
række ved åbne stævner 
samt ved kreds- og landss
tævner.

Helge Høi, Sønderborg 
Firma Sport.

Foto. -jr

Fin karakter 
til mixfodbold

Formanden for Dansk 
Fodbolddommer Unions in- 
defodboldudvalg, Egon 
Sørensen, var til DFIF's 
landsstævne i indefodbold i 
Ringkøbing, og han skriver 
om mixfodbold i DBU’s or
gan “Fodbolddommeren”:

- Det var første gang, at 
man afviklede landsmester
skaber i mixfodbold. Et spil 
der for nærværende kun 
spilles i DFIF-regi. Vi har 
tidligere givet udtryk for, at 
det med dets specielle reg
ler, hvor der blandt andet 
gives to mål, såfremt det er 
en kvinde der scorer, er en 
form for show-fodbold. Et 
hold, der har scoret tre mål, 
kan således vinde over et, 
der har scoret fem mål, 
såfremt de tre er scoret af

kvinder, og de fem er scoret 
af mænd.
Udviklingen følges 
spændt

Vi har tidligere taget af
stand fra denne meget speci
elle form for indefodbold; 
men at deltagerne har lige 
så stor fornøjelse af at del
tage, som andre deltagere 
har, ligger uden for enhver 
tvivl. Der opstår nogle helt 
specielle taktiske situatio
ner, som, når de rendyrkes, 
også har sin charme for 
såvel udøvere som tilskuere. 
Vi vil spændt følge udviklin
gen i denne specielle form 
for fodboldspil, som DFIF’s 
fodboldsektion med Poul 
Erik Andersen, Svend Bød
ker og Hans E. Jørgensen 
står for udviklingen af.

Jubilæum  i Ikast
I april måned 1991 var 

det 25 år siden, at Ikast 
Firma Idræt blev stiftet.
Som der er tilfældet med så 
mange andre firmaidræts
klubber, var det udendørs 
fodbold der var grunden til 
starten og den første aktivi
tet på programmet.

Den første formand hed 
Henning Pedersen, og siden 
starten er der kommet bety

deligt flere aktiviteter til.
IFI har her i jubilæumsåret 
fodbold, badminton, skyd
ning, dart og motion på pro
grammet.

Jubilæet vil blive marke
ret lørdag den 8. juni med 
reception, og om aftenen 
med en jubilæumsfest i Ikast 
Firma Idræts egne lokaler på 
Industrivej 36.
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U D D A N N E LS E  H U O R FO R  ?

En  m askine kører og fungerer perfekt, når alle m askinens dele er vedligeholdt, 
smurt og p a sse r ind i h inanden, og når personen ved m askinen fo rstår at hånd
tere den. — w

D er ska l a ltså  viden til for at få m askinen til at køre.

En  sam m enslutn ing  kan sam m enlignes med en m askine - for at alt kan fungere 
perfekt, uden at der kom m er grus i m askineriet, må bestyre lsen , de enkelte ud - 
valg og m edlem m erne p a sse s , ved ligeholdes og p asse  sam m en.

Denne ved ligeholdelse af sam m enslutningen ske r også ved brug af v iden , men 
her anvendt på den m åde, at man sø rger for fortsat uddannelse af det enkelte 
m edlem , for uddannelse  g ir'.

* Indsigt
* O verblik
* S ikkerhed
* Engagem ent

og d isse  ingred ienser ska l tilføres alle. Og det vigtigste af det hele , de ska l hele 
tiden holdes "velmurte" og ajourførte, for det nytter intet, kun at vedligeholde venstre 
side af m askinen .

S ø rg e r man for, at vedligeholde hele sam m enslutn ingen, så  er man o gså  sikker på 
at få :

* et bedre sam arbejde i foreningen.
* en større fo rståe lse  for h inandens funktioner.
* m edlem m er med engagem ent, som resu lterer i 

nye ideer og flere m edlem m er.

Derfor gæ lder det om at sikre en fortsat ud danne lse ........................

Få også din maskine til at k ø re --------

Tilmeld dig efterårets kurser, 

der bringes i næste nr. af Firmaidræt.

D
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t o --------------------------------------------— ---------------------------- — — ___________________________ \

— ---------— ____i
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Firmaidræt

Navnlig navne

Svendborg Firma Sports 
formand hædret

Jørgen Nielsen, formand 
for Svendborg Firma Sport, 
har modtaget DFIF’s hæder
stegn. Hæderstegnet blev 
overrakt af forbundsfor
mand Tage Carlsen i forbin
delse med SFS’s 40 års jubi
læum den 17. maj 1991.

Jørgen Nielsen begyndte 
sin karriere i firmaidrætten i 
1972, som formand for bad
mintonudvalget i SFS. Han 
har også været aktiv i arbej
det på landsplan, således var

Formand i Grindsted 
Firma Idræt Kristian 
Hansen, har netop fejret 25 
års jubilæum. Jubilæet blev 
fejret med en reception den 
11. maj, hvor firmaidræts
folk fra nær og fjern mødte 
op for at hilse på den popu
lære formand.

Ved receptionen var også 
forbundformand Tage Carl
sen, og han overrakte Kri
stian Hansen DFIF’s for- 
tjensttegn.

Kristian Hansen er tillige

Jørgen Nielsen i en periode 
medlem af DFIF’s badmin
tonsektion, og i 1984 blev 
han valgt som kredsens kas
serer, en post som han sta
dig bestrider.

Da forbundet byggede 
nyt forbundskontor i 1988, 
sad Jørgen Nielsen i bygge
udvalget.

Jørgen Nielsen blev valgt 
til næstformand i 1985, og 
fra 1988 har han beklædt 
formandsposten i SFS.

styrelsesmedlem i DFIF, og 
har som særligt område akti
vitetsudvalget.

For sin utrættelige virke 
for idrætten har Kristian 
gennem tiden fået flere hæ
dersbevisninger. Han har 
modtaget DFIF’s hæder
stegn, og har også modtaget 
Agerbækpokalen, den for
nemste hædersbevisning i 
forbundet. Han har desuden 
fået Dagbladet Vestkystens 
lederpokal, og Grindsted 
Firma Idræts ærespokal.

Bent E. Sørensen.

Fortjenst 
tegn til 
Å rhus
formand  
Bent E. 
Sørensen

Bent E. Sørensen modtog 
på Århus Firma Sports re
præsentantskabsmøde 
DFIF’s fortjensttegn, for 
sine mere end 30 års virke 
indenfor firmaidrætten i 
Århus.

Bent E. Sørensen fik den 
første tillidspost inden for 
Århus Firma Sport som for
mand for firmaklubben på 
sin arbejdsplads, O. G.
Højer helt tilbage i 1960.

I 1966 valgtes han til for
mand for idrætsafdelingen i 
Århus Firma Sport, og fik 
derved også sæde i styrel
sen. I 1975 blev han for
mand for håndboldafdelin
gen i sammenslutningen, og 
i en årrække varetog han til
lige redaktørjobbet for 
Århus Firma Sports med
lemsblad, ligesom han i en 
lang årrække har været for
mand for Århus Amtskreds, 
hvor han nu er næstfor
mand.

I 1986 valgtes Bent E. 
Sørensen til formand for 
Århus Firma Sport, og han 
har gjort et stort stykke ar
bejde omkring Århus Firma 
Sports byggeprojekt, hvor 
der er planlagt byggestart til
1992.

Kristian Hansen modtog fortjensttegnet a f formand Tage Carlsen. 
Foto. A-foto.

25 å r i firm aidræ tten

B
Dansk Firmaidrætsforbund

Storebæltsvej I 1 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 65 60 
Fax. 65 30 14 26 
Ekspedition:
Man.-torsdag kl. 8-15.30 
Fredag kl. 8-15.00

Generalsekretær:
Svend Møller 
Cedervænget 14 
5700 Svendborg 
Tit'. 62 22 57 33

Styrelsen:
Formand:
Tage Carlsen 
Heboitofi 12 
6950 Ringkøbing 
Tit'. 97 32 55 20

Næstformand:
Jørn Godt 
Schultzvej 5 
6091 Bjert 
Tlf. 75 '57 23 22

Kristian Hansen 
Blåbærvej 2 
7200 Grindsted 
Tlf. 75 32 17 34

Kurt Petersen 
Lumby es vej 12 
4200 Slagelse 
Tlf. 53 52 75 35

Verner Sørensen 
Kløvervej 32 
9400 Nørresundby 
Tlf. 98 17 17 63

DFIF’s konsulenter:
Forbundskonsulent 
øst for Storebælt 
Jørgen Rasmussen 
Lov vej 10 
Pederstrup 
4700 Næstved 
Tlf. 53 76 16 35 
Fax: 53 76 03 35

Forbundskonsulent 
Nord- og Midtjylland 
Jan Grumstrup 
Banegårdsvej 27 
9500 Hobro 
Tlf. 98 51 01 01 
Fax. 98 52 02 35

Forbundskonsulent

GI. Grevegård 5 
5492 Vissenbjerg 
Tlf. 64 47 33 17 
Fax. 64 47 33 87

Uddannelseskonsulent 
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 72 53

Aktivitetskonsulent 
Jesper Mathiesen 
GI. Vindingevej 212 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 30 15 05

Aktivitetskonsulent 
Alice Rasmussen 
Tårupbygade 36 
5370 Mesinge 
Tlf. 65 32 11 99
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Postbesørget - 59103 
5000 Odense C

100.000 kr. til forsøg og udvikling

Fra Ide til virkelighed...
I 1990 hjalp REGNBUEFONDEN 4 spændende projekter på vej:

1. Motionsmærket i Hjørring
2. Motionsmærket i Sæby
3. Bevægelse og samvær i Ringkøbing
4. Familiemotion i Hillerød

Har du ideerne og kræ fterne til at gå igang 
med et nyt projekt skal du:

Rekvirere ansøgnings- og rapportskema ved at kontakte 
aktivitetskonsulenterne på tlf. 65 3 I 65 60

Derefter gør vi:
Meddeler svar på ansøgningen senest en måned fra modtagelsesdagen 
Udbetaler 75% af projektmidlerne ved projektets godkendelse 
Tilskuddet kan max. andrage kr. 25.000 pr. projekt

Kun fantasien sætter grænser 
- frem med de gode ideer!

Dansk Firmaidrætsfbrbund
Storebæltsvej 11,5800 Nyborg. Tlf. 65 31 65 60

Der er igen 100.000 kroner i kassen
Pengene kan søges af kredse og sammenslutninger
Forsøgsaktiviteten skal være rettet mod familien, og der ønskes 
specielt sat focus på følgende hovedområder:
Nye aktiv iteter:

Inddragelse af lokale samarbejdspartnere 
Motion på tværs af generationerne 
Kontakt til nye målgrupper
En sammenkobling af motion, samvær og kulturelle aktiviteter


